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Warszawa, 11 stycznia 2018

Pan 
Stanisław Karczewski
Marszałek Senatu
Rzeczypospolitej Polskiej

Szanowny Panie Marszałku,

W odpowiedzi na przekazane przy piśmie z dnia 19 grudnia 2017 r. znak: BPS/043-

52-1436/17 oświadczenie senatora Waldemara Sługockiego, złożone podczas 52. posiedzenia 

Senatu RP w dniu 15 grudnia 2017 r., w sprawie projektu ustawy z dnia 30 sierpnia 2017 r. 

o zmianie ustawy – Prawo energetyczne w zakresie oświetlenia ulic, placów i dróg, uprzejmie 

informuję co następuje. 

1. Czy Ministerstwo Energii posiada informacje mówiące o liczbie gmin chętnych 

do przejęcia od przedsiębiorstw energetycznych elementów infrastruktury świetlnej? 

Jeżeli tak, to proszę, o ile to możliwe, o upublicznienie takich informacji. 

2. Czy kierowany przez Pana Ministra resort posiada dane dotyczące liczby 

gmin, których nie będzie stać na przejęcie elementów infrastruktury świetlnej, oraz 

przewidywanych kosztów takiego przedsięwzięcia? Jeżeli to możliwe, proszę 

o udostępnienie takich danych.

Kwestie oświetlenia ulic, placów i dróg, jak również wynikające z tego tytułu zadania 

dla gmin i przedsiębiorstw energetycznych, uregulowane są w ustawie z dnia 10 kwietnia 

1997 r. Prawo energetyczne (Dz. U. z 2017 r., poz. 220, z późn. zm.). Pomimo istnienia tych 

regulacji prawnych, współpraca szeregu gmin i przedsiębiorstw energetycznych w tej materii 

jest zagadnieniem złożonym, co wynika zarówno z zaszłości historycznych w zakresie praw 

własności infrastruktury oświetleniowej, jak i częstokroć z odmiennych priorytetów różnych 

interesariuszy.

Uregulowanie na nowych zasadach praw gmin i przedsiębiorstw energetycznych 

– przy realizacji nałożonego ustawą obowiązku oświetlenia ulic przez gminy, wymaga zmian 
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legislacyjnych, opartych na wieloaspektowej analizie problemu w skali kraju i stworzeniu na 

jej podstawie oczekiwanych rozwiązań, niedyskryminujących żadnej ze stron. Wypracowanie 

warunków efektywnej współpracy przedsiębiorstw energetycznych z samorządami 

w realizacji zadań publicznych wymaga kompleksowego rozwiązania problemu własności 

majątku oświetleniowego oraz zasad udostępniania infrastruktury dystrybucyjnej gminom, 

z uwzględnieniem podziału odpowiedzialności za bezpieczeństwo funkcjonowania tej 

infrastruktury. 

Zaawansowane prace nad nowelizacją przepisów ustawy – Prawo energetyczne, 

obejmujące zadania gmin w zakresie oświetlenia, zostały zainicjowane przez sejmową 

Komisję Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej, która upoważniła Podkomisję 

Stałą ds. Finansów Samorządowych do przygotowania wniosku legislacyjnego w tym 

zakresie i opracowania wstępnego projektu rozwiązań. W ramach ww. Podkomisji 

ukonstytuował się Zespół Ekspertów, który zakończył swoje prace we wrześniu ubiegłego 

roku i przekazał przygotowane propozycje zmian legislacyjnych do dalszego procedowania 

w ramach Podkomisji. 

Pomimo że w pracach Zespołu aktywny udział brali przedstawiciele samorządu 

terytorialnego, to wielkości o które pyta Pan Senator nie zostały określone, a żadna z gmin nie 

deklarowała na tym etapie jakie działania i w odniesieniu do którego majątku podejmie 

po ewentualnym uchwaleniu przedmiotowych przepisów. Informacje takie nie były również 

przekazywane Ministerstwu Energii.

Należy też podkreślić, że wspominany przez Pana Senatora projekt zmian 

legislacyjnych został skierowany do dalszego procedowania, będąc jedynie propozycją zmian 

w danej materii, mogącą ulec wielu modyfikacjom w toku procesu ustawodawczego.

Projekt ustawy o zmianie ustawy – Prawo energetyczne z dnia 30 sierpnia 2017 r. 

w art. 3 ust. 1 (wersja B) zakłada, że to od wniosku, a tym samym woli każdej z gmin, zależeć 

by miało, czy punkt świetlny nie będący jej własnością, a niezbędny do wykonywania przez 

nią zadań w zakresie oświetlenia dróg, miałby stanowić – po uiszczeniu uzgodnionej ceny, jej 

własność. Wobec powyższego nie należy przyjmować, że wszystkie gminy postąpią tak samo. 

Tym samym na dzień dzisiejszy nie jest również możliwe wiarygodne oszacowanie nakładów 

do poniesienia przez gminy na przejęcie infrastruktury oświetleniowej, jak również liczby 

gmin, które ze względu na posiadane zasoby finansowe wystąpią o jego przeniesienie 

– w całości, częściowe, lub wcale nie wystąpią o takie przeniesienie.
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3. Czy Ministerstwo Energii ma przygotowany program pomocy dla tych gmin, 

które nie będą w stanie zapewnić mieszkańcom utrzymania sieci energetycznej na swoim 

terenie?

Należy zauważyć, że zaopatrzenie w energię elektryczną, ciepło i paliwa gazowe na 

obszarze gminy, w tym finansowanie oświetlenia, zgodnie z art. 18 ustawy – Prawo 

energetyczne, należy do zadań własnych gminy. Jednocześnie wskazać należy, że zgodnie 

z art. 3 pkt 22 tej ustawy pod pojęciem finansowania oświetlenia rozumieć należy 

finansowanie kosztów energii elektrycznej pobranej przez punkty świetlne oraz kosztów ich 

budowy i utrzymania. Ww. przepisom odpowiada treść art. 7 ust. 1 pkt 3 ustawy z dnia 

8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2017 r., poz. 1875, z późn. zm.). Zgodnie 

z tym przepisem do zadań własnych gminy należy zaspokajanie potrzeb wspólnoty, w tym 

m.in. zaopatrzenie w energię elektryczną i cieplną oraz gaz. 

W związku z powyższym gminy już obecnie ponoszą koszty związane z oświetleniem 

miejsc publicznych na ich terenie. Obowiązek ten wynika wprost z ww. ustaw, a realizowany 

jest z gminnych środków budżetowych. W projektowanych nowych rozwiązaniach gminy 

dostrzegają możliwość ograniczenia tego typu kosztów.

Ministerstwo Energii nie ma podstaw prawnych do podjęcia działań w celu 

przygotowania programu pomocy dla gmin w związku z projektowanymi nowymi 

rozwiązaniami w zakresie infrastruktury oświetleniowej. 

Z poważaniem,

                                                                                   z upoważnienia Ministra Energii

Tadeusz Skobel
podsekretarz stanu
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